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Sessió Tradicional del dia 14 de març de 1995

El dia 14 de març de 1995, dimarts, es reuneix a la Casa
de la Vall el M.I. Consell General, en Sessió Tradicional
convocada d’acord amb allò que estableix el Regla-
ment de l’Assemblea i amb l’ordre del dia següent:

1- Informe de la Comissió Permanent sobre els
afers tractats i les decisions adoptades entre els
dies 1 de gener i 28 de febrer de 1995.

2- Informe de la Delegació del Consell General a
l’Assemblea Parlamentària del Consell d’Europa.

Un cop oberta la sessió, sota la presidència dels M.I.
Srs. Josep Dalleres Codina i Miquel Aleix Areny, Síndic
General i Subsíndic General, respectivament, s’ha pro-
cedit a comprovar la presència dels membres, que ha
quedat registrada d’acord amb la relació següent:

-M.I. Sr. Joan Travesset Grau

-M.I. Sr. Vicenç Alay Ferrer

-M.I. Sr. Miquel Aleix Areny

-M.I. Sr. Josep Areny Fité

-M.I. Sr. Modest Baró Moles

-M.I. Sr. Lasdislau Baró Solà

-M.I. Sr. Antoni Calvó Casal

-M.I. Sr. Enric Casadevall Medrano

-M.I. Sr. Antoni Cerqueda Gispert

-M.I. Sr. Jordi Cinca Mateos

-M.I. Sr. Josep Dalleres Codina

-M.I. Sra. Maria Rosa Ferrer Obiols

-M.I. Sr. Josep Garrallà Rossell

-M.I. Sr. Antoni Martí Petit

-M.I. Sr. Vicenç Mateu Zamora

-M.I. Sr. Pere Moles Aristot

-M.I. Sr. Francesc Xavier Mora Baron

-M.I. Sr. Josep Angel Mortés Pons

-M.I. Sr. Enric Pujal Areny

-M.I. Sr. Jaume Riba Sabaté

-M.I. Sr. Josep Anton Ribes Roca

-M.I. Sr. Francesc Rodríguez Rossa

-M.I. Sr. Gilbert Saboya Sunyé

-M.I. Sr. Estanislau Sangrà Cardona

-M.I. Sr. Jordi Torres Alís

El M.I. Sr. Síndic General ha excusat l’absència dels M.I.
Srs. Simó Duró, absent del país i Francesc Cerqueda i
Jaume Bartumeu, que són al Consell d’Europa.

Hi és també present el M.I. Sr. Marc Forné Molné, Cap
de Govern, acompanyat dels M.I. Srs. Manuel Mas
Ribó, Ministre de Relacions Exteriors; Joan Tomàs Ro-
ca, Ministre d’Economia; Susagna Arasanz Serra, Minis-
tra de Finances; Lluís Montanya Tarrés, Ministre
d’Ordenament Territorial; Pere Canturri Montanya, Mi-
nistre d’Afers Socials i Cultura, i Carme Sala Sansa,
Ministra d’Educació, Joventut i Esports.

Assisteix també a la sessió el Sr. Carles Santacreu Coma,
Secretari General del Consell General.

La Sra. Maria Rosa Ferrer, Secretària de Sindicatura,
procedeix a donar lectura de l’ordre del dia.

(Són les 11h)

El M.I. Sr. Síndic General:

Abans de passar al primer de l’ordre del dia voldria que
em permetessin dir unes paraules:

Ens trobem reunits avui en Sessió Tradicional del Con-
sell General per celebrar, per segon any, l’adopció per
les dones els homes d’Andorra de la nostra primera
Constitució escrita.
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Els aquí presents som testimonis privilegiats per a
poder donar fe que malgrat desacords, crisis i canvis,
el nou sistema institucional ha funcionat.

Això no vol dir que tot el desenvolupament normatiu
necessari s’hagi dut a terme, cal reconèixer que estem
sota mínims, la tasca, però, s’ha endegat i cal continuar-
la.

Si l’any 1993, el de la Constitució, va ser, amb la nostra
entrada a les Nacions Unides, el del reconeixement
internacional d’Andorra, i el 1994 va veure l’ingrés del
nostre Principat al Consell d’Europa, el 1995, que, des
del punt de vista legislatiu, simbòlicament, s’obre avui
(tots saben que de fet fa dies que es va iniciar), tal com
resta palès en el 2n punt de l’ordre del dia d’avui i en
les absències de dos Consellers Generals, és ja el del
començament de la nostra participació activa en els
treballs de l’Assemblea d’Estrasbourg.

Em permetré recordar tan sols que, perquè la nostra
incorporació sigui total i no buida de contingut, és
imprescindible ratificar els convenis que dins d’aquest
marc s’han anat establint i en particular la Convenció
Europea de Drets Humans, quins principis reconeix i
preserva el nostre text constitucional.

Per altra banda, després d’uns anys participant en els
treballs de l’A.E.M.(Association des Elus de Montagne),
i de l’AIPLF (Association Internationale des Parlemen-
taires de Langue Française), la nostra integració en-
guany a la Unió Interparlamentària representarà per a
tots una dosi més de treball i de dedicació.

Que la feina no ens espanti.

Visca Andorra!

Passem al primer punt de l’ordre del dia:

1- Informe de la Comissió Permanent
sobre els afers tractats i les decisions
adoptades entre els dies 1 de gener i 28
de febrer de 1995.

Com a President de la Comissió Permanent, em toca a
mi llegir el text:

“Des de la l’acabament del passat període de sessions
i fins a l’obertura del present, la Comissió Permanent
s’ha reunit en dues ocasions.

En la primera d’elles, el dia 17 de gener de 1995, es va
examinar les possibles incompatibilitats dels nous
Consellers Generals, Srs. Antoni Calvó Casal i Enric
Pujal Areny, no havent-se’n detectat cap.

En la segona, el dia 27 de gener de 1995, es van
examinar les tres peticions relatives a la celebració de

sessions extraordinàries del Consell General, la prime-
ra del Sr. Cap de Govern, per a l’examen i aprovació,
si escau, del Projecte de llei pel pressupost general de
1995, la segona dels membres de l’Agrupament Nacio-
nal Democràtic i del Sr. Francesc Rodríguez, per fer el
debat de totalitat corresponent a les tres proposicions
de llei que varen publicar-se en data 10 de gener de
1995, i la tercera dels Presidents de Grup Parlamentari,
per l’examen de la proposta d’acord d’afiliació a
l’Union Interparlementaire.

La Comissió va acordar celebrar una sessió extraordi-
nària, incloent en l’ordre del dia de la mateixa totes les
qüestions esmentades. Aquesta sessió, com les vostres
senyories recordaran, va tenir lloc el passat 16 de
febrer.

Hi ha comentaris a fer per part d’algun membre de la
Comissió Permanent?

No...

Passem doncs al segon punt de l’ordre del dia:

2- Informe de la Delegació del Consell
General a l’Assemblea Parlamentària del
Consell d’Europa.

Passo la paraula al Sr. Jordi Torres, President de la
Delegació del Consell General a l’Assemblea Parla-
mentària del Consell d’Europa.

El M.I. Sr. Jordi Torres:

Sí, gràcies, Sr. Síndic.

Per primer cop desprès de la seva adhesió al Consell
d’Europa, Andorra, va ésser present al plenari d’aquest,
dels dies 30 de gener al 3 de febrer passats.

Com a representants que vostès van designar, voldria
informar al Consell General, de les principals actua-
cions que, al meu criteri es van desenvolupar :

- En primer lloc voldria destacar la reelecció del Sr.
Miquel Angel Martinez com a President i l’elecció dels
vice-presidents de l’Assemblea.

- Vàrem gaudir també de la presencia del Sr. Valec
Klaus primer Ministre Txec, del Sr. Balladur primer
Ministre Francés, del Sr. Mario Soares President de la
República Portuguesa, que van pronunciar cadascun
d’ells un discurs davant del plenari del Consell d’Euro-
pa.

- Letònia va ésser acceptada com a 34è país membre
del Consell d’Europa amb el nostre vot favorable, i per
unanimitat dels presents.
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- Per tercera vegada a debat, el plenari va aprovar la
Convenció sobre bioethica.

Així com tot un seguit de recomanacions sobre:

- Protecció de minories nacionals.

- Estructuració del Congrés dels Poders Locals i Regio-
nals d’Europa.

- Condicions de detenció als estats membres del Con-
sell d’Europa.

- Programa d’accions per promoure l’educació al medi
ambient a través de la formació d’educadors.

- Recomanacions relatives a la situació a Xipre.

- Recomanacions relatives a la conferencia del Caire
del 5 al 13 de setembre de 1994.

També van ésser adoptades resolucions sobre:

- Activitats de la Comissió econòmica de les Nacions
Unides per Europa.

- Resolucions sobre la situació de Xipre.

- Demanda d’ingrés de Rússia al Consell d’Europa.
Desprès de la invasió Txetxena, això va ésser fruit dels
grans debats, vist que feia pocs dies que s’havia produït
aquesta invasió.

- Resolucions sobre política social i estabilitat política
als països d’Europa Central i Oriental.

Es va dictar una sèrie de directrius a les comissions del
Consell d’Europa, sigui pel seguiment de les resolu-
cions o per les recomanacions adoptades per la Cam-
bra.

Vull afegir a l’anterior exposat, que existeix aquí, a
Casa de la Vall, tota la documentació relativa a les
resolucions, les actes de sessions i demés documenta-
ció sobre el Consell d’Europa.

Durant aquesta setmana es va procedir també a la
designació dels representants de les diferents comis-
sions de les que formen part. Aquestes són 5. Recorda-
ré que les comissions al Consell d’Europa són 15, a part
de les comissions d’ad hoc, però nosaltres pel número
limitat de persones que som tan sols vam poder parti-
cipar a 5. Aquestes són les següents:

- Comissió Permanent, que es la que fixa l’ordre del dia
i d’altres qüestions que venen de les altres comissions,
està integrada pel Sr. Jordi Torres i com a suplent el Sr.
Jaume Bartumeu.

- Comissió Política, està integrada pel Sr. Francesc
Cerqueda i com a suplent el Sr. Antoni Cerqueda.
Justament aquesta Comissió està reunida avui a Lon-
dres.

- Comissió Jurídica, està integrada pel Sr. Jaume Bartu-
meu i com a suplent el Sr. Jordi Torres. Aquesta Comis-
sió està reunida avui a París.

- Comissió Econòmica, el seu titular és el Sr. Antoni
Cerqueda i el seu suplent el Sr. Francesc Cerqueda.

- Comissió de Cultura i Educació, el seu titular és el Sr.
Jaume Bartumeu i el seu suplent el Sr. Jordi Torres.

Evidentment, podríem haver participat en més comis-
sions però potser el treball a realitzar no estaria tant
ben fet com voldríem per això el fet de tenir un nombre
de consellers molt limitat fa també que la nostre parti-
cipació a les comissions es limités.

Voldria també destacar, aquí, el clima de concòrdia i
entesa que en tot moment va dominar entre nosaltres al
si del Consell d’Europa: la delegació ha anat sempre a la
una, fugint tot protagonisme, i consensuant totes les
actuacions en les quals vàrem tenir que pronunciar-nos.

A part d’això, estem a la vostra disposició per contestar
a qualsevol pregunta i us agraïm molt la confiança que
heu tingut en nosaltres per a representar-vos en el si
del Consell d’Europa.

Gràcies Sr. Síndic.

El M.I. Sr. Síndic General:

Hi ha alguna pregunta a fer al Sr. Torres?

No?...

Lligat amb aquest punt de l’ordre del dia, només fer
menció que la setmana passada varem tenir la visita del
President de l’Assemblea Parlamentària al Consell
d’Europa, Sr. Miguel Angel Martínez. Visita que inicial-
ment havia estat prevista per avui però que, per raons
d’agenda va haver de ser desplaçada, justament a causa
de les reunions que ha mencionat el Sr. Torres.

Durant la seva visita, com tots vostès ja deuen saber,
es va entrevistar no solament amb els quatre consellers
que ens representen a Estrasbourg sinó també amb la
Junta de Presidents al complert, es a dir, tots els Presi-
dents més Sindicatura.

També, es va entrevistar amb el Govern, amb el Presi-
dent del Tribunal Constitucional, amb el President del
Consell Superior de Justícia.

També es va entrevistar amb el representant personal
del Sr. Copríncep Episcopal, ho farà aquesta setmana,
si mal no recordo el dia 16 de març, amb el represen-
tant personal del Sr. Copríncep Francès.

No havent-hi res més a tractar, s’aixeca la sessió.

(Són les 11h45)
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